
100 درصد پسماند حاصل ازنفت خام توليدي 
پالایشگاه اصفهان تبدیل به کود کشاورزی می شود

گروه شهرســتانها - لادن سلطانی: مدیرعامل شــرکت پتروپالایش 
ملاصدرا صفاهان، در راســتای مدیریت کنترل پسماند گوگرد )گازh2S و گاز 
آمونیاک(در این شــرکت گفت: پالایشگاه اصفهان در سنوات تاسیس تا سال 
۱۴۰۰ روزانه ۹۰ تن گوگرد تولید می کرد، این پالایشگاه از سال ۱۴۰۱ بعلت 
)راه انــدازی واحدDHT گوگرد زدایی از گازوئیــل ( تا امروز روزانه ۳۰۰ تن 
 KHT گوگرد تولیدی دارد و یقیناً از ســال ۱۴۰۴ به بعد با راه اندازی واحد
و RHU روزانــه نزدیک به ۷۵۰ تن گوگرد در این مکان تولید خواهد شــد. 
بنابراین مدیریت این حجم از گوگرد از هم اکنون الزامی اســت وگرنه در آینده 

خیلی نزدیک با انباشت بسیار بزرگی از گوگرد روبرو هستیم.
مهندس علی محمد یســلیانی، با اشاره به اینکه گوگرد پسماندی با قیمت 
بســیار ناچیز و هزینه مدیریت بسیار بالا یکی از معضلات پالایشگاه می باشد 
اظهار کرد: با انجام طرح های کیفی ســازی میزان گوگرد محصولات کم وگاز

H2S،گاز آمونیاک وگوگرد بیشتر تولید می شود. در نتیجه 2۵۰ درصد گوگرد 
پالایشگاه زیاد خواهد شد. یعنی میزان تولید روزانه گوگرد در پالایشگاه اصفهان 

از ۳۰۰ تن به ۷۵۰ تن در روز می رسد.
مدیرعامل شرکت پتروپالایش ملاصدرا صفاهان ، با بیان اینکه زمین واحد 
بازیافت گازH2S،گاز آمونیــاک و گوگردحدود ۳۰ هکتار جنب واحد گوگرد 
سازی است ادامه داد: ســالانه حدود ۹۸ هزار تن کود شیمیایی و محصولات 
قابل استحصال از پســماند گوگرد از این واحد قابل دریافت است.وی با اشاره 
به اینکه شــرکت پتروپالایــش ملاصدرا صفاهان، نماینده و کارگزار شــرکت 
پالایشــگاه نفت اصفهان برای بازاریابی و فروش گوگرد است ادامه داد: درحال 
حاضرکشوردرحال خام فروشــی گوگرد است و خریداران گوگرد همان تولید 

کنندگان کودهای شیمایی هستند.
مهندس یســلیانی، با اشــاره به اینکه ۹۸ درصد گوگرد استحصالی دردنیا 
تبدیل به کود کشــاورزی می شود تصریح کرد:گوگرد ازکشورصادرو تبدیل به 
کود می شــود و مجدداً به ایران بازمی گردد کــه با قیمت های چند برابری در 
اختیارصنعت کشــاورزی قرارمی گیرد و این اصلا به نفع اقتصاد کشور نیست 
.وی درباره طرح های زیســت محیطی گوگرد درپالایشگاه اصفهان گفت: برای 
مدیریت پسماند گوگرد و گاز H2S و آمونیاک در حال پیگیری های لازم وخرید 
لایسنس و مهندسی تا نهائی سازی سایرموضوعات هستیم.این پروژه درراستای 
تکالیف و الزامات قانونی مصوبه هیئت وزیران در سال ۱۳۹۷ است که می تواند 
تاثیر بسیار شگرفی در مدیریت پسماند گوگرد، گاز H2S و گازآمونیاک داشته 
باشــد و با جذب آنها تمامی موارد مذکوررا به کودهای شــیمیایی استاندارد و 
دوستدار محیط زیست تبدیل کند. این پروژه بخش لاینفک طرح های بهبود و 
بهینه سازی فرایند شرکت پالایشگاه نفت اصفهان است.شایان ذکراست که این 

واحد نمونه ای در صنعت پالایش کشور ندارد.

برگزاری دومين رویداد رسانه ای استان بوشهر 
با حمایت شرکت پتروشيمی  پارس

گروه شهرســتانها - صبا كرمپورنيا: برگزاری دومین رویداد رسانه ای 
استان بوشهر با حمایت شرکت پتروشیمی  پارسدومین رویداد رسانه ای استان 
بوشهر به همت پایگاه تحلیلی خبری آوای بوشهر و همکاری خانه مطبوعات 
اســتان و حمایت شرکت پتروشــیمی پارس از دو ماه پیش با انتشار فراخوان 
شرکت در رویداد شروع بکار کرد و در تاریخ ۱۳ و ۱۴ شهریور ماه به مدت دو 

روز در شهر جم برگزار شد
دومین رویداد رسانه ای استان بوشهر به همت پایگاه تحلیلی خبری آوای 
بوشهر و همکاری خانه مطبوعات استان و حمایت شرکت پتروشیمی پارس از 
دو ماه پیش و با انتشــار فراخوان شرکت در رویداد شروع بکار کرد و در تاریخ 
۱۳ و ۱۴ شــهریور ماه به مدت دو روز در شهر جم برگزار شد. فرماندار جم ، 
محمد جواد حق شناس با حضور در این مراسم ضمن تشکر ویژه از مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی پارس در حمایت از برگزاری این رویداد رسانه ای مهم ، این 
اقدام را موجب شکوفایی استعدادهای رسانه ای استان بوشهر قلمداد کرد. این 
رویداد با حضور 2۰۰ نفر از خبرنگاران استان بوشهر در کارگاه های آموزشی و 
نزدیک به ۳۰۰ اثر در بخش های تیتر، عکس، یادداشت، گزارش، موشن گرافی 
و کلیپ و بخش ویژه گردشــگری برگزار و پس از بررسی هیات داوران سرکار 
خانم الهام بهروزی و مریم ســلیمی  و آقایان علی هوشــمند، سجاد بهزادی، 

مهرداد خدیر و رضا غبیشاوی، ۳۰ اثر به عنوان برتر انتخاب و معرفی شد.
ایــن رویداد رســانه ای علاوه بــر داوری آثار و معرفــی برترین ها، بنا به 
درخواست رســانه ها، کارگاه های آموزشی در دو روز و در نوبت صبح و عصر 
با حضور دکتر یونس شــکرخواه پدر روزنامه نــگاری آنلاین ایران، فریدون 
صدیقی، دکتر مریم ســلیمی ، رضا غبیشاوی و مهرداد خدیر از مدرسان تراز 
اول کشور و عضو شورای سردبیری عصر ایران برگزار شد که استقبال بسیار 
خوب خبرنگاران استان بوشهر را هم به همراه داشت. در پایان این مراسم با 
اهداء لوح سپاس از مدیرعامل و ریس روابط عمومی شرکت پتروشیمی پارس 

تقدیر و تشکر بعمل آمد.

کشف ۹ مرکز استخراج غيرمجاز رمز ارز 
در آذربایجان  غربی طی سه ماه گذشته

گروه شهرستانها - رضا ایمانپور: مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
آذربایجان غربــی: از نیمه دوم خردادماه ســالجاری تا کنون ۹ مرکز غیرمجاز 
اســتخراج رمز ارز سطح استان شناســایی و از این مراکز مجموعا ۴۴ دستگاه 
ماینر گردآوری و تحویل مراکز قضایی شــده است که توان مصرفی این تعداد 

ماینر، مجموعا بالغ بر ۹۷ کیلووات ساعت برق می باشد.
در صورت کشف دستگاه های غیرمجاز استخراج رمز ارز، صاحبان دستگاه ها 
از زمانی که مشخص شود به صورت غیرمجاز از برق استفاده کرده اند، تا ۵ برابر 

حداکثر نرخ انرژی مشمول جریمه خواهند شد.

آخرین وضعيت 
مصدومان حادثه اتوبوس اتباع افغان

رئیس اورژانس پیش  بیمارســتانی و مدیر حوادث دانشــگاه علوم پزشکی 
سبزوار گفت: ۵۰ سرنشین تصادف اتوبوس مسافربری صبح دیروز جاده سبزوار 
نیشابور پس از انجام اقدامات درمانی اولیه به صورت سرپایی خدمات اورژانسی 
را دریافت کردند و پنج مصدوم دیگر نیز به دلیل شدت جراحات به بیمارستان 

امداد منتقل شدند.
دکتــر غلامعباس کافــی در خصوص این حادثه اظهار کــرد: برخورد یک 
دســتگاه اتوبــوس حامل اتباع افغان با کامیون در جاده ســبزوار - نیشــابور 
صبح امروز یکشــنبه ۵۵ مصدوم بر جای گذاشت.اظهار کرد: برخورد دستگاه 
اتوبوس مســافربری با کامیون باربری در کیلومتر ۵۰ محور سبزوار به نیشابور 
رخ داد کــه پس از دریافت خبر و اعزام تیم فرماندهی حادثه، بلافاصله ســه 
دستگاه آمبولانس و یک دســتگاه اتوبوس آمبولانس اورژانس به محل حادثه 
اعزام شدند.وی تصریح کرد: ۵۰ سرنشین این اتوبوس مسافربری پس از انجام 
اقدامات درمانی اولیه به صورت ســرپایی خدمات اورژانسی را دریافت کردند و 
پنج مصدوم دیگر نیز به دلیل شــدت جراحات و برای دریافت خدمات درمانی 

تخصصی توسط پرسنل اورژانس به بیمارستان امداد منتقل شدند.
  مدیر مرکز آموزشی درمانی امداد سبزوار نیز گفت: بعد از انتقال مصدومان و 
انجام اقدامات تخصصی و پاراکلینیکی پنج نفر به دلیل شدت جراحات وارده در 
بخش های مختلف بیمارستان بستری و تحت درمان قرار گرفتند.محمد میری 
افزود: از مجموع مصدومان یک نفر به دلیل شدت تروما در بخش مراقبت های 
ویژه، یک نفر در بخش جراحی مغز و اعصاب و یک مصدوم در بخش جراحی 
ارتوپدی بستری و دو نفر دیگر نیز در بخش اورژانس تحت نظر هستند.سرهنگ 
حسین میش مست فرمانده پلیس راه خراسان رضوی هم پس از این حادثه به 
خبرنگاران اعلام کرد که خستگی و خواب آلودگی راننده افغانستانی و بی توجهی 
به جلو، دلیل برخورد این خودرو جمعی با کامیون در شرق سبزوار بوده است.
به گزارش ایسنا، صبح دیروز برخورد یک دستگاه اتوبوس با کامیون در کیلومتر 

۵۰ جاده سبزوار - نیشابور، ۵۵ مصدوم برجای گذاشت. 
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پروژه قطار شهری اهواز
چه زمانی راه می افتد؟

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اهواز با اشاره به 
انعقاد تفاهم نامه آغاز دوباره پروژه قطار شهری در مردادماه 
امسال با یک شرکت زیرمجموعه وزارت دفاع گفت: تخمین 
می زنیم قرارداد در مهرماه منعقد شــود و سپس پیمانکار 

عملیات اجرایی خود را با جدیت آغاز خواهد کرد.
حجت الله سلیمانی با اشاره به آخرین اقدامات در خصوص 
آغاز اجرای پروژه متروی اهواز اظهار کرد: پیگیری ها برای 
تامین منابع مالی این پروژه در حال انجام است. پیمانکار و 
مشاور پروژه نیز در حال پیگیری امور هستند و در دو سه 
هفته گذشــته چندین مورد تیم های کارشناسی مشاور و 
پیمانکار به اهواز مراجعه کردند و بررسی های لازم را انجام 
دادند.وی افزود: در حال استخراج قیمت های پایه و برنامه 
مالی پروژه هستیم تا بدانیم در ماه های مختلف چه مقدار 
منابع مالی نیاز است. پیش بینی می شود تا پایان شهریورماه 
قیمت دقیق پروژه اســتخراج و سپس مجوز شورای شهر 

دریافت و قرارداد منعقد شود.
به گزارش ایسنا، معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
اهواز با اشــاره به انعقاد تفاهم نامه آغاز دوباره پروژه قطار 
شهری در مردادماه امسال با یک شرکت زیرمجموعه وزارت 
دفاع گفت: مقرر بود این تفاهم نامه در مدت دو ماه منجر به 
عقد قرارداد شود؛ تخمین می زنیم قرارداد در مهرماه منعقد 
شود و سپس پیمانکار عملیات اجرایی خود را با جدیت آغاز 
خواهد کرد. وی عنوان کرد: این پروژه شامل ۱۱.۵ کیلومتر 
از مجموع 2۳ کیلومتر خط اول است و باید این دو فاز در 

۱۸ ماه با چهار ایستگاه به بهره برداری برسند.
سلیمانی گفت: به محض آغاز عملیات اجرایی این پروژه، 
تامین ناوگان نیز آغاز می شود؛ این روند شاید دو سال زمان 
ببرد اما با توجه به درخواست های قبلی و قول های وزارت 
کشور، اهواز جزو سهمیه تامین ناوگان فعلی وزارت کشور 
قرار گرفته اســت و احتمالا در این بــازه ۱۸ ماهه اجرای 
این پروژه، یکی دو ســت قطار برای اهواز تجهیز و در نظر 

گرفته می شود.

کاهش مساحت تالاب شادگان
 تکذیب شد

کاهش مساحت تالاب بین المللی شادگان با واکنش های 
متعددی از سوی کنشگران محیط زیست رو به رو بود که 

مدیر کل حفاظت محیط زیست این خبر را رد کرد.
براساس گفته کنشگران محیط زیست و خبر های منتشر 
شده در فضای مجازی برای ساخت پتروپالایش، ۱۴ هزار 
هکتار از مساحت تالاب شادگان کم شده و این تالاب مورد 
هجوم تخریب گران قرار گرفته اســت.داود میرشکار، مدیر 
کل حفاظت محیط زیســت خوزستان ضمن تکذیب خبر 
منتشر شده در خصوص کاهش ۱۴ هزار هکتاری مساحت 
تالاب شــادگان اظهار کرد: هیچگونه تغییری در مساحت 

و محدوده تالاب بین المللی شادگان صورت نگرفته است.
وی افزود:، اما براساس نامه سازمان آب و برق خوزستان 
همچنین با توجه به مصوبه دور دوم سفر ریاست جمهوری 
و مطالعات انجام شده توسط سازمان آب و برق خوزستان، 
نقشه حریم بستر و حریم کیفی تالاب بین المللی شادگان 
اصلاح و محدوده ذکر شده خارج از محدوده مصوب تالاب 
بین المللی بوده است.میرشکار خاطرنشان کرد: در خصوص 
مجوز احداث پتــرو پالایش نیز تاکنون هیچگونه مجوزی 
از ســوی اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان برای 
احداث این پتروپالایش صادر نشده است. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، وی در پاســخ به اینکه آیا در طرح اخیر 
مطالعات بازنگری تالاب از حد و بستر تالاب کم شده است 
یا خیر توضیــح داد: وفق قوانین و مقررات، وظیفه تعیین 
حد و حریم بستر تالاب ها با وزارت نیرو است که بر اساس 
مطالعات ســازمان آب و برق خوزســتان در این خصوص 
حریم و بســتر تالاب مورد بازنگری قرار گرفت. براســاس 
این گزارش تالاب بین المللی شــادگان، بزرگ ترین تالاب 
ثبت شده در فهرست تالاب های بین المللی )رامسر سایت( 
با بیش از ۵۰۰ هزار هکتار مســاحت در جنوب خوزستان 
قرار دارد که معیشــت حداقل یکصد هــزار نفر از اهالی، 
وابسته به آن است. این تالاب که از ۱۹۹۳ در فهرست قرمز 

تالاب های بین المللی )مونترو( قرار دارد.

وضعيت فضای آموزشی شهرستان 
بویراحمد در نقطه تاریک است

سرپرســت اداره آموزش و پرورش شهرستان بویراحمد 
گفت: وضعیت فضای آموزشی شهرستان بویراحمد در نقطه 

تاریک قرار دارد.
صالح داســتار در نشســت شــورای آموزش و پرورش 
استان، بیان کرد: بحث فضای آموزشی شهرستان بویراحمد 
در نقطه تاریکی قرار دارد و اگر افزایش فضا و بهبود شرایط 
را نداشته باشیم، مشکلات چند برابر می شود.وی از استقرار 
کانکس برای پوشش برخی کلاس های درس مرکز استان 
خبر داد و اظهار کرد: در برخی مناطق کلاس درس داریم، 
اما به علت ازدحام جمعیت دانش آموزی، کانکس مســتقر 
کردیم که زیبنده نیســت. به دلیل کمبود فضای آموزشی 
شش کانکس در مدارس یاسوج، مرکز استان مستقر شده 
است. به گزارش ایسنا، او با اشاره به وجود مدارس فرسوده 
در برخی مناطق یاسوج، افزود: در محدوده راهنمایی، برنامه 
و بودجه، کنار اداره کل و چند نقطه دیگر ســاختمان های 

فرسوده دهه ۵۰ برای کلاس درس فعال است.

از 10 الی 1۷ شهریورماه
بيش از ۶ ميليون گردشگر به گيلان آمد 
مدیرکل میراث فرهنگی گیلان از ورود ۶ میلیون و ۱۷۵ 
هزار و ۳۴2 گردشگر به استان طی ۱۰ الی ۱۷ شهریورماه 

خبر داد.
ولی جهانی با اشاره به آخرین گزارش ستاد هماهنگی 
خدمات ســفر استان گیلان اظهار کرد: بر اساس داده های 
آماری ســتاد هماهنگی خدمات سفر گیلان طی ۱۰ الی 
۱۷ شهریورماه ۶۸۳ هزار و ۱۱۳ خودرو از مبادی مختلف 
وارد استان شدند که بیشترین آن در روز ۱2 شهریورماه با 
تعداد بیش از ۱۱۰ هزار دستگاه خودرو بوده و شلوغ ترین 
و پرترددترین محور نیز آزادراه قزوین - رشــت اســت. به 
گزارش ایســنا، مدیرکل میراث  فرهنگی گیلان از ورود ۶ 
میلیون و ۱۷۵ هزار و ۳۴2 گردشــگر به اســتان خبر داد 
و افزود: بر اســاس گزارش ها این تعداد مسافر و گردشگر 
از طریــق زمینی و هوایــی وارد گیلان شــدند.جهانی با 
بیان اینکه اقامت ۸ میلیون و ۵۹۱ هزار و ۷۴2 نفر شــب 
گردشگر در مراکز اقامتی ثابت و موقت ثبت شده، گفت: بر 
اساس گزارش ها میزان اشغال تخت تأسیسات اقامتی ثابت 
تحت پوشش اداره کل میراث فرهنگی گیلان ۱۱۰ درصد 

گزارش شده است.

خوزستان

کهگیلویهوبویراحمد

گیلان
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كشــاورزی  واحدهای  توســعه  با 
و صنعتــی و رونق در ایــن عرصه ها 
در اســتان چهارمحــال و بختياری، 
كار  نيروی  چالش هایی چون كمبــود 
تبدیل  بهره برداران  برای  دغدغه ای  به 

شده است.
استان چهارمحال  اقتصادی  فعالیت های 
و بختیــاری در حال حاضر در ســه بخش 
کشاورزی، صنعت و گردشگری خلاصه شده 
است.اگرچه این اســتان از دیرباز به عنوان 
یک اســتان فعــال در عرصه کشــاورزی و 
دامپروری مطرح بوده است اما در سال های 
اخیر با توســعه واحدهای تولیدی، توانسته 
دســتی بر آتش تولیدات صنعتی نیز داشته 
باشد.با توسعه واحدهای کشاورزی و صنعتی 
و رونق در این عرصه ها در استان چهارمحال 
و بختیاری، چالش هایی چون کمبود نیروی 
کار به دغدغه ای بــرای بهره برداران تبدیل 
می شــود به ویژه در ایامی که زمان برداشت 
محصول اســت و نبود کارگر برای برداشت 
محصــول می تواند ضــرر و زیــان جبران 

ناپذیری به بهره برداران وارد کند.
حســین برزگــر در گفتگو بــا خبرنگار 
مهــر، اظهار کرد: کمبود نیروی کار، یکی از 
چالش های اصلی کشــاورزان و بهره برداران 
در زمان برداشت محصول از مزارع و باغات 
استان چهارمحال و بختیاری ازجمله باغات 
بادام و گلستان های گل محمدی است.وی 
افــزود: برخی از مزرعه هــا و باغات ازجمله 
گل محمدی، بــادام، میــوه و… به دلیل 
هزینه هــای کارگری نمی توانند برداشــت 
مناسب محصول داشــته باشند و متأسفانه 

این یک معضل در زمینه کشاورزی است.
کشــاورزی  جهــاد  ســازمان  رئیــس 
چهارمحــال و بختیــاری ادامــه داد: نبود 
کارگر چالشــی اســت که قرار نیست آن را 
دولت بــه تنهایی حل کند، در بحث تأمین 
کارگر در فصل برداشت، دست هر کسی که 
می تواند در حــوزه فناوری، نیروی کارگری 
و دانش کمک کننده باشــد، را می فشاریم.

برزگر عنوان کرد: طبق آمار ســامانه پایش 
کود و پهنه بندی، تعداد بهره برداران بخش 
کشــاورزی به تفکیک کد ملی از ۶۷ هزار 
نفر سال گذشته به بیش از ۸۳ هزار نفر در 
ســال جاری افزایش پیدا کرده است.رئیس 
جهاد کشــاورزی چهارمحال و بختیاری با 
اشاره به اینکه بهره برداران بخش کشاورزی 
از دو طریق شناســایی شده اند تصریح کرد: 
تعدادی از کشــاورزان از طریق سامانه کود 
و پهنه بنــدی و تعــدادی از بهره برداران به 
خاطر توسعه واحدهای متراکم و گلخانه ای 

شناسایی شده اند.
برزگــر ادامه داد: جمعیــت فعال بخش 
کشــاورزی از ۵۶ هزار نفر بــه بیش از ۶۱ 
هزار نفر در استان رسیده است.برزگر خاطر 
نشان کرد: بر اساس بررسی های که در حوزه 

معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی صورت 
گرفته به نظر می رسد عوامل مختلفی باعث 
نبود نیروی کارگــری در واحدهای صنفی 
اســت که می توان به عدم اشتیاق کارگران 
فصلی به کار دائم در این واحدها، نداشــتن 
فرهنگ کارگری در بین بانوان و تن ندادن 
نیروهای تحصیل کرده در کار کارگری اشاره 
کــرد.وی در پایان با اذعان بر اینکه امروز ما 
نیاز به تکنسین و کارگر ماهر در واحدهای 
مرغــداری، دامــداری و گلخانــه ای داریم 
بیان داشــت: برای بعضی از مشاغل سخت، 
مشــقت بار و طاقت فرســا با چالش تأمین 
کارگر مواجه هستیم که لازم است برای حل 
برنامه ریزی های  این مشکل هرچه سریع تر 

لازم صورت گیرد.
محســن بنیادی در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر، اظهار کرد: این مزرعه در ســال ۱۳۹۶ 
با کاشت 22 هزار و ۵۰۰ شاخه گل محمدی 
افتتاح شد.وی افزود: با توجه به شرایطی که 
در استان چهارمحال و بختیاری وجود دارد 
از همان سال های اول برداشت گل محمدی 
از این مزرعه انجام شــد و خوشبختانه سال 

به سال برداشت افزایش پیدا کرد.
مدیر مزرعه گل محمدی ادامه داد: البته 
چند سال به دلیل شرایط اقلیمی نامناسبی 
که در استان به وجود آمد و محصول دچار 
سرمازدگی شد برداشت محصول خوب نبود.
بنیادی عنوان کرد: گل محمدی خوبی های 
بســیاری دارد اما در این زمینه چالش های 
بسیاری نیز وجود دارد، یکی از این چالش ها 
برداشــت محصــول و نبود کارگر اســت، 
برداشت گل محمدی باید به صورت دستی 
و با اســتفاده از نیروی کار انجام شود و در 
چهارمحال و بختیاری شــرایط خوبی برای 
تأمیــن نیروی کار نداریم.وی خاطرنشــان 

کرد: بســیاری از محصولات کشــاورزی به 
دلیل نبود نیــروی کار روی زمین می ماند 
و از بیــن می رود چون نتوانســتیم آن ها را 
برداشــت کنیم، این یک ضــرر بزرگ برای 
تولید کننده است.مدیر مزرعه گل محمدی 
اضافه کرد: مشــکل دیگری که با آن مواجه 
هســتیم فروش خام محصولات است که به 
دلیل نبود صنایع تبدیلی در اســتان است، 
اگرچه به صورت نیم بند یک صنعت تبدیلی 
در کنار مزارع و باغات ایجاد می شــود ولی 

کفاف نمی دهد.
محمدرضا بهرامن در همایش »توســعه 
متوازن و پایدار صنعت آهن و فولاد ایران« 
در اصفهان با تأکید بر اینکه نقص مدیریت 
در منابع انسانی و ناترازی های انرژی است، 
اصل مهمی در جامعه امروز اســت که نیاز 
به مدیریت جامــع دارد، اظهار کرد: تأمین 
منابع انسانی دغدغه صنعت و معدن است.
وی افزود: باید برای مدیریت موضوع کمبود 
نیروی کار نســخه واحدی در اختیار داشته 
باشــیم زیرا مدیریت در ســرمایه انســانی 
نامطلوب اســت و قطعاً در آینده با چالش 

روبرو خواهیم بود.
شــهرام زارع در گفتگو با خبرنگار مهر، 
اظهــار کــرد: در چهارمحــال و بختیاری 
حدود ۷ هزار نفر کمبــود نیروی کار یدی 
یا همان کارگر ســاده داریم.وی افزود: این 
کمبــود نیروی کار به دلیــل کم بودن پایه 
حقوق برای نیروی کار ساده است، بسیاری 
از آن هایی که در زمینه فنی هســتند وارد 
کارهای ساده نمی شوند و این موضوع یکی 
از معضلات کارفرما در بخش های کشاورزی 
و صنعت است.رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی چهارمحال و بختیاری 
ادامــه داد: به همیــن دلیل و بــرای حل 

مشــکلات کمبود نیروی کار، بــه ویژه در 
زمینه کارگرهای ساده پیشنهادی به وزارت 
کار ارائه شــد تا بتوانیم در سال های آینده 
کسری نیروی کارگر ســاده را کمتر کنیم.
زارع عنوان کرد: در همین راستا پروپوزالی 
کامل از چگونگــی افزایش حقوق کارگران 
ساده و الزامات قانونی آن فراهم شده است تا 
در استان هایی که به لحاظ قانونی نمی توانند 
از نیروهای تبعه به ویژه افغانی استفاده کنند، 
اجرایی شــود.وی خاطرنشــان کرد: استان 
چهارمحال و بختیاری اســتان ممنوعه به 
لحاظ به کارگیری اتباع است و این به دلیل 
پایین بودن نرخ اشــتغال و بــالا بودن نرخ 
بیکاری اســت.رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی چهارمحال و بختیاری 
اضافه کرد: باید تغییرات در قانون های اداره 
کار برای جذب نیروی کار ساده ایجاد شود، 
بنابراین در استان هایی که نمی توانند نیروی 
کار از اتبــاع خارجی به کارگیری کنند باید 
حداقل پایه حقوق کارگری کارگر ساده در 

آن ها بالا باشد.
به گــزارش خبرنگار مهر، اصل هر تولید 
و صنعتی، نیروی کار اســت، از نیروی کار 
متخصص گرفته تا کارگرهای ساده، مسئله 
مهمی که این روزها در اســتان چهارمحال 
و بختیــاری بــه یک معضل تبدیل شــده 
است.اســتفاده و به کارگیری کارگران اتباع 
کشورهای دیگر به ویژه افغانستان در استان 
کوچکی مثــل چهارمحــال و بختیاری با 
فرهنگ ویژه ای که مردمان آن دارند کاری 
سخت است، از طرفی این استان نرخ بالای 
بیکاری دارد لــذا از ابتدا به کارگیری اتباع 
کشــورهای دیگر در آن ممنوع اعلام شــد 
تا بتوان از ظرفیت نیروی کار خود اســتان 

استفاده شود.

مدیــر باغبانــی ســازمان جهاد 
كشاورزی استان كرمانشاه برآورد كرد، 
امسال ۳۵۰۰ تن خرما در نخيلات استان 

توليد شود.
رحمان فیض قربانی در گفت وگو با ایسنا، 
سطح نخلستان های استان کرمانشاه را ۹۰۰ 

هکتار اعلام کــرد و افــزود: ۵۵۰ هکتار از 
نخلستان های اســتان بارور هستند و مابقی 
نهال بوده و هنوز به مرحله باروری نرسیده اند.
فیض قربانی با بیان اینکه امسال به دلیل بالا 
رفتن سطح نخیلات بارور و نیز شرایط بهتر 
آب و هوایی و انجام اقدامات به زراعی شاهد 
افزایش تولید خرما در نخلستان های استان 
خواهیم بود، برآورد کرد امســال ۳۵۰۰ تن 

خرما در نخلستان های استان تولید شود.
باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی  مدیر 
اســتان کرمانشاه یادآور شــد: سال گذشته 
۳2۰۰ تــن خرما در نخیلات اســتان تولید 

شده بود.
وی با بیان اینکه در نخلستان های استان 
کرمانشــاه ارقــام زاهدی و اشرســی تولید 
می شــود، گفت: علاوه بر ایــن دو رقم ارقام 
دیگر خرما شــامل  پیــاروم و مجول نیز در 
اســتان تولید می شــود.فیض قربانی افزود: 

عمده نخلســتان های اســتان کرمانشاه در 
شهرســتان قصرشــیرین قرار دارد، هرچند 
در شهرســتان های گرمســیر همجوار این 

شهرستان نیز مقداری نخلستان داریم.
وی بــازار مصــرف خرمــای تولیدی در 
شهرستان قصرشیرین را داخل استان عنوان 
کرد و افزود: بخشی از محصول تولیدی هم 
به اســتان های همجوار فرســتاده می شود.

فیض قربانــی در ادامه با اشــاره به برنامه 
توسعه نخیلات قصرشــیرین، گفت: برنامه 
ریــزی کرده ایم طی برنامه هفتم توســعه، 
توسعه پنج هزار هکتاری نخلستانهای استان 
را در این شهرستان داشته باشیم.وی با بیان 
اینکه برداشت خرما از نخلستان های استان 
با ارقام زودرس شــروع شده، گفت: برداشت 
محصول بــه صورت عمــده از هفته آتی با 
برداشــت ارقام زودرس آغاز و تا اوایل آبان 
با برداشت ارقام دیررس ادامه خواهد داشت.

با گذشت دو سال از تصویب احداث 
پردیس علم و فناوری در خوی نه تنها 
این طرح اجرایی نشده بلکه احداث این 
پردیس در یلاتکليفی و آستانه انحلال 

قرار دارد.
مرتضــی محمد صادقی: با گذشــت دو 
ســال از سفر وزیر سابق علوم به شهر خوی 
و تصویــب احداث پردیس علم و فناوری در 
شورای اداری با حضور مسئولان شهر خوی، 
به دستور اداره راه و شهرسازی زمین پردیس 
پس گرفته شده و برای احداث بیمارستانی 
اهدا شده است که بودجه مصوب هنوز ندارد.
این اقدام راه و شهرســازی نشــان دهنده 
بلاتکلیفی احداث پردیس علم و فناوری در 
خوی و نیز قرار گرفتن این طرح قبل از آغاز 
در آستانه انحلال است.۱۵ سال از کلنگ زنی 
و آغاز به کار ســاخت پردیس دانشــگاهی 
در شهرســتان خوی می گــذرد و همچنان 
زمین این دانشــگاه محل مناقشه بوده است 
به گونــه ای که بعد از رهایــی این زمین از 
دست دلالان توسط دادســتان وقت خوی 
شهید حاجی قلیزاده، هم اکنون دستگاه های 
اجرایی چشــم طمع به این زمین دوخته اند 
به گونه ای شــهرداری دقیقاً از وسط دانشگاه 
جاده کشیده و زمین دانشگاه را به دو قسمت 

نامساوری تقسیم کرده است.
در ســفر وزیر ســابق علوم به شهرستان 
خوی، با دســتور شــخص وزیــر و مصوبه 
شورای اداری شهرستان، تصمیم گرفته شد 

که قسمت ســمت چپ این زمین پردیس 
دانشــگاهی در شهرســتان خوی به پارک 
علم و فنــاوری آذربایجان غربی تعلق بگیرد 
تــا بتوانند که یک پردیس علم و فناوری در 
کنــار پردیس دانشــگاهی در خوی احداث 
کنند و مقدمات کار هم انجام شــد.اما بعد 
از این ســفر، این بار نوبت به مسئولان اداره 
راه و شهرســازی در شــهر خوی رسید تا با 
بهانه طولانی شــدن زمان ساخت پردیس 
دانشــگاهی و پردیــس علم و فنــاوری در 
اقدامی زمین و ســاختمان هــردو مجموعه 
دانشگاهی را پس گرفته و آن را برای ساخت 
بیمارســتان در نظر بگیرد.البته دلایل اداره 
راه و شهرسازی خوی کاملًا قانونی است اما 
مسئولان آن باید به چند نکته توجه کنند که 
هیچ دانشگاهی دو ساله یا ۱۰ مساله ساخته 
نمی شــود بلکه یک پروســه زمان بر بوده و 
ممکن است چندین دهه طول بکشد.طبق 
برنامه های ارائه شده برای هفته دولت، قرار 
بر این بود که به جای بازسازی و رفع نواقص 
بیمارستان قمر بنی هاشــم، با موافقت راه و 
شهرسازی، یک بیمارستان جدیدی دقیقاً در 
زمین پردیس علم و فناوری کلنگ زنی شود.

رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان غربی 
در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: قبل 
از سفر وزیر سابق علوم ما برنامه ریزی کاملی 
انجــام داده بودیــم و در زمان ســفر وزیر 
سابق، در جلسه شورای اداری شهرستان با 
حضور امام جمعه، فرماندار، نماینده و دیگر 

مسئولان شهری و اســتانی مصوب شد که 
حدود ۱۳ هکتار از آن زمین دانشگاه یعنی 
ســمت چپ جاده به پارک علــم و فناوری 
اختصاص داده شود تا در این زمین، پردیس 

علم و فناوری را احداث کند. 
جواد نوری نیا ادامه داد: بعد از ســفر وزیر 
علوم، ما به همراه دیگر همکاران در پارک علم 
و فناوری برای این کار برنامه ریزی کردیم اما 
به ناگاه مسئولان اداره راه و شهرسازی اعلام 
کردند که زمین متعلق به دانشــگاه ارومیه 
بوده و چون دانشگاه به تعهداتش در زمینه 
تکمیل کامل دانشگاه عمل نکرده پس حق 
مالکیت از آن ســلب شــده و به اداره راه و 
شهرســازی برمی گــردد و در نتیجه امکان 
ســاخت پردیس علم و فناوری وجود ندارد.
رئیس پــارک علم و فناوری آذربایجان غربی 

با تأکید بر آمادگی و برنامه ریزی اولیه برای 
احداث پردیس علم و فناوری تصریح کرد: با 
بخش خصوصی هماهنگی های لازم را انجام 
داده بودیم که به صورت مشــارکتی پردیس 
علــم و فناوری را احــداث کنیم اما به دلیل 
سلب مالکیت و عدم تحویل زمین، موفق به 

انجام این کار نشدیم.
نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس 
شورای اسلامی نیز در گفت و گو با خبرنگار 
مهر، گفــت: هیچکس و هیــچ ارگانی حق 
تعرض به زمین پارک علم و فناوری را ندارد.
عادل نجف زاده افــزود: امروزه پارک علم و 
فناوری محلی برای اشــتغال زایی و حمایت 
از جوانان تحصیل کرده و نیز شــرکت های 
دانش بنیان بوده و خط قرمز برای توســعه 

پایدار شهری است.

وجود معضلی جدی در چهارمحال و بختياری

کار هست اما کارگر نیست

پيش بينی توليد ۳۵۰۰ تن »خرما« در کرمانشاه

مصوبه ای که اجرا نمی شود

بلاتکليفی احداث پردیس علم و فناوری خوی


